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Castelldefels recorda les víctimes de la covid i reconeix la tasca dels serveis 
essencials       Objetivo: minimizar las incidencias relacionadas con el ocio nocturno 
     Aigua de mar excel·lent per a prop de set mil banyistes de mitjana diària        A les 
Cases dels infants es reprenen els serveis educatius per a infants i famílies
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Farmàcies de guàrdia 
 

Serveis Sanitaris 
 
Cita prèvia per a metges de capçalera i pediaria 
Teèfon per als dos ambulatoris 902 111 444 
 
Centre d’Atenció Primària ABS Can Bou 
Carrer Sevilla-av. Màlaga. Tel 93 665 56 59 
 
Centre d’Atenció Primària ABS El Castell 
Carrer Dr. Marañón. Tel 93 636 66 60 

Tren 
Consulti els horaris a 902 240 202 
rodaliesdecatalunya.cat / renfe.es 

Bus 
Consulti els horaris a 902 023 393 
baixbus.com / emt-amb.com 

Deixi els trastos i restes de jardineria  
a la porta de casa, de 21 a 23 h. 
 
Els diumenges 
Montmar Alt (d’av. Diagonal en amunt), Canyars  
i El Castell Baix (de c. Doctor Marañon en avall). 
 
Els dilluns 
Bellamar, Montmar Baix (de l’av. Diagonal  
en avall) i Centre. 
 
Els dimarts 
Poal, Baixador, Can Roca i Muntanyeta. 
 
Els dimecres 
Les Botigues, Can Bou, Granvia Mar, Mar-i-Sol, 
Zona Universitària, Camí Ral, El Castell Alt (de  
l’av. Doctor Marañón en amunt) i Lluminetes  
Oest (fins al carrer 6). 
 
Els dijous 
La Pineda, Lluminetes Est (fins al carrer 6)  
i Vista Alegre.
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Hace sólo tres meses que atravesamos el 
ecuador de este mandato municipal, y creo 
que tenemos que expresar de nuevo nuestra 
satisfacción por la claridad de los objetivos 
principales de la administración que presido 
(contribuir a reducir las emergencias sobre-
venidas con la pandemia), por la velocidad con que, en general, hemos sido capa-
ces de organizar las ayudas a los colectivos más perjudicados  
y vulnerables y por la eficacia de un acuerdo de ciudad histórico que, cada vez 
más, nos demuestra que fue clave para complementar y fijar las prioridades de 
nuestro programa de gobierno. 
     La mejora, a medio plazo, de nuestras infraestructuras hidráulicas, de las que 
hemos hablado ampliamente los últimos meses, la apuesta clara por la vivienda 
asequible y de calidad, el diseño de un futuro digital que generará nuevas oportu-
nidades para nuestros jóvenes y para nuestra economía, la recuperación del patri-
monio histórico y cultural o la mejora de las conexiones con el entorno metropoli-
tano, son algunas de las preferencias que estamos gestionando estos meses. 
     No es una tarea fácil y de hecho seguimos trabajando para mejorar la calidad  
de nuestros servicios. A lo largo del mes de enero, por ejemplo, presentaremos un 
verdadero plan de choque para ser referente ciudadano en cuanto a limpieza y 
ajardinamiento del espacio público. Tampoco nos gusta tener que enfrentarnos 
a situaciones imprevistas como la paralización durante algunos meses de las 
obras de la avenida Constitución, aunque no dudamos que el conjunto del pro-
yecto se completará en los plazos prefijados, y que será sin duda una de las inter-
venciones públicas más importantes llevadas a cabo en los últimos veinte años. 
     No quisiera cerrar este escrito sin expresar de nuevo el orgullo y el honor que 
siento por haber sido nombrada vicepresidenta primera del Área Metropolitana 
de Barcelona (AMB). Entiendo que es un reconocimiento claro a la tarea desple-
gada en los últimos años en la ciudad y que desde esta nueva posición estratégica 
podremos trabajar para un territorio rico y diverso en el que sabremos encajar 
aún mejor el papel y el rol de nuestra ciudad.

Una acció de govern productiva  
i nous reconeixements públics

Maria Miranda 
Alcaldessa de Castelldefels 

alcaldessa@castelldefels.org 
Whatsapp: 600 929 602
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Fa només tres mesos que vam travessar l’equador d’aquest mandat municipal, 
i crec que hem d’expressar de nou la nostra satisfacció per la claredat dels ob-
jectius principals de l’administració que presideixo (contribuir a reduir les 
emergències sobrevingudes amb la pandèmia), per la velocitat amb què, en ge-
neral, hem estat capaços d’organitzar les ajudes als col·lectius més perjudicats 
i vulnerables i per l’eficàcia d’un acord de ciutat històric que, cada vegada més, 
ens demostra que va ser clau per complementar i fixar les prioritats del nostre 
programa de govern. 
     La millora, a mig termini, de les nostres infraestructures hidràuliques, de les 
quals hem parlat abastament els darrers mesos, l’aposta clara per l’habitatge 
assequible i de qualitat, el disseny d’un futur digital que generarà noves opor-
tunitats per als nostres joves i per a la nostra economia, la recuperació del pa-
trimoni històric i cultural o la millora de les connexions amb l’entorn metropo-
lità, són algunes de les preferències que estem gestionant aquests mesos.  
     No és una tasca fàcil i de fet seguim treballant per millorar la qualitat dels 
nostres serveis. Al llarg del mes de gener, per exemple, presentarem un verita-
ble pla de xoc per ser referent ciutadà quant a neteja i enjardinament de l’espai 
públic. Tampoc ens agrada haver-nos d’enfrontar a situacions imprevistes 
com ara l’aturada durant alguns mesos de les obres de l’avinguda Constitució, 
tot i que no dubtem que el conjunt del projecte es completarà en els terminis 
prefixats, i que serà sens dubte una de les intervencions públiques més impor-
tants dutes a terme els darrers vint anys.  
     No voldria tancar aquest escrit sense expressar de nou l’orgull i l’honor que 
sento per haver estat nomenada vicepresidenta primera de l’Àrea Metropoli-
tana de Barcelona (AMB). Entenc que és un reconeixement clar a la feina des-
plegada els darrers anys a la ciutat i que des d’aquesta nova posició estratègica 
podrem treballar per a un territori ric i divers en què sabrem encaixar encara 
millor el paper i el rol de la nostra ciutat.

Fa segle i mig, Castelldefels 
era molt diferent a l’actual: 
només tres-cents habitants, 
agrupats en un petit 
enclavament al voltant de  
la plaça Major, on estaven en 
aquella època l’Ajuntament  
i l’escola, i amb un seguit de 
masies (no masses) disperses 
per la resta del terme 
municipal. L’església i el 
cementiri estaven al costat  
del Castell

Després d’aquell trist ofici per l’ànima d’un 
nadó, el sacerdot va ensenyar als visitants 
l’església i diferents objectes litúrgics. Tam-
bé van poder veure «la moreneta imatge de 
la Mare de Déu de la Salut», que se’ls diu ha-
via estat lliurada pel papa Adrià II a Carle-
many, el fill del qual la va acabar portant a 
Castelldefels. El narrador, Enric Masriera, 
dubta de la veracitat d’aquesta llegenda.  
En tot cas, la visió de les pintures al·lusives 
al moment històric de la donació fan que es 
lamenti de la nul·la qualitat de les obres, que 
no eren ni dignes, ni formals ni adequades. 
El que havia de ser allò...

Alfonso López Borgoñoz 
Veure el Castell i les torres de defensa eren 
una bona raó per a un viatge des de Barcelo-
na,   en un desplaçament que facilitava la 
nova estació de tren inaugurada el desembre 
de 1881. Així, la tarda del 25 de novembre de 
1883, Enric Masriera i un grup de membres 
de l’Associació Catalanista d’Excursions 
Científiques van arribar al poble amb l’ànim 
de fer-hi un volt i pujar caminant fins al Cas-
tell, aleshores molt deteriorat. Tot això pas-
sava 14 anys abans de la compra i restaura-
ció del conjunt per part de Manuel Girona. 
A Masriera, el poble li va donar una certa 
sensació de tristesa, de soledat i de decadèn-

cia en aquell curt dia de tardor. El primer 
que el va sorprendre va ser la gran quantitat 
de torres que es trobaven per la ciutat, així 
com el bon aspecte que feien. El grup es va 
entretenir una mica a la torre de Gabriel 
Folcher i a la de Climent Savall, però també 
es van acostar a la de Cal Moliner i probable-
ment a les d’Antoni, Can Gomar i Can Roca 
de Baix. La mida i aspecte de la Torre Baro-
na, a distància, els va impressionar. En can-
vi, el Castell no els va provocar una bona im-
pressió, i ho relataven com expliquem en el 
relat del funeral amb què s’hi van trobar, al 
text requadrat. 

Una excursió a un trist  
Castelldefels l’any 1883

El Acuerdo de Ciudad  
fue clave para fijar 
prioridades en este 
tiempo de pandemia”

“

 

El Castell no va entusiasmar estèticament 
aquells excursionistes de 1883. Els edificis 
del conjunt, escriu Masriera, «semblen po-
sats per caprici, sense atendre a criteris re-
lacionats amb el bon gust arquitectònic». 
Estava en molt mal estat. Els excursionistes 
hi van pujar per un dels dos camins que s’hi 
enfilaven. Des del Castell estant es veia el 
Garraf, i els estanys entre el poble i el mar, 
que descriu com a «nius de febres». Arri-
bats al Castell, van presenciar un ofici fúne-
bre per un infant acabat de néixer que havia 
mort. Ja eren al crepuscle. L’hora, l’enterra-
ment, la vella església... tot empenyia l’autor 
a la malenconia. La comitiva funerària es-

tava formada pel capellà rector, Joan Gajà, 
per un escolà que portava la creu, i, al da-
rrere, dues dones, una de les quals sostenia 
el cos sense vida del nadó que havia mort, 
embolicat en teles, i dos menors que plora-
ven «a llàgrima viva», cosa que va entendrir 
els viatgers. Al petit cementiri, com és cos-
tum a la comarca (això diuen), «els cadàvers 
eren sepultats la major part de manera que 
la mateixa terra seguia el seu contorn, for-
mant com una mena de mig relleu del di-
funt». S’entén que la fossa no havia de ser 
massa profunda, i es tirava terra per sepul-
tar el cos. La poca profunditat de la terra  
no havia de permetre massa més.

Un funeral colpidor a l’Església del Castell

Dibuixos realitzats el 1883 a partir d’apunts al natural 
esbossats mentre viatjaven per part dels excursionistes 
Enric Masriera i Pere Doria



La pandèmia havia fet canviar 
el rumb de l’acció de govern 
municipal prevista per al man-
dat 2019-2023 i que tenia el Pla 
d’Actuació Municipal (PAM) 
com a full de ruta.  
   Amb l’Acord de Ciutat, l’Ajun-
tament de Castelldefels feia un 
cop de timó per afrontar la 
nova situació i garantir el bon 
rumb de la ciutat, introduint ini-
ciatives i actuacions sense mo-
dificar els eixos bàsics del pro-
grama d’actuació municipal.  
   Com ha assenyalat l’alcaldes-
sa, Maria Miranda, «la Covid-19 
ha alterat la naturalesa de la 
nostra acció de govern, però 
no la nostra voluntat ferma de 
ser una ciutat inclusiva, sosteni-

ble, educadora i feminista. 
Aquestes conceptes estaven 
l’ADN d’aquest govern munici-
pal i impregnen la nostra ac-
ció». 
   Un any després, les 303 me-
sures que contemplava l’Acord 
de Ciutat de Castelldefels, 
agrupades en 22 eixos estratè-
gics i 10 àmbits d’actuació, ja 
estan incorporades a l’acció de 
govern, juntament amb aque-
lles iniciatives que formaven 
part del PAM i que s’han man-
tingut.  
   Al llarg de les pàgines se-
güents, fem un repàs d’allò més 
destacat del que s’ha fet fins 
ara, així com d’allò que està per 
venir fins al juny de 2023.

Endavant, 
tot i la pandèmia
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Coincidint amb l’equador de mandat, el Govern municipal desplega  
un ampli ventall d’iniciatives per encarar el futur immediat

L’esclat de la covid-19 va fer variar el programa 
d’acció de govern municipal per fer front a la 
crisi económica i social derivada de la 
pandèmia, però no n’ha alterat l’essència: 
garantir el progrés de Castelldefels i el benestar 
de la gent que hi viu

Ara fa un any, el Ple municipal aprovava el Pla de Mesures i Eixos 
Estratègics de l’Acord de Ciutat de Castelldefels. D’aquesta 
manera culminava el treball de més d’un centenar d’institucions, 
entitats, agents econòmics i socials i persones a títol individual 
que durant mesos van treballar en l’Acord de Ciutat, un acord 
històric auspiciat per l’Ajuntament per tal de fer front a la crisi 
econòmica i social derivada de l’aparició de la covid-19 

Acord de Ciutat,  
de tothom per a tothom

RAMON JOSA - ARXIU

Desde La Guaita se han 
abierto líneas de ayudas 
y subvenciones para las 
empresas y autónomos 
cuya actividad se ha vis-
to afectada por la pan-
demia. Hasta la fecha se 
han otorgado 606.000 
euros a un total de 1.204 
beneficiarios. A esto hay 
que sumar la apertura de 
una tercera convocatoria 
(hasta el 30 de noviem-
bre) que cuenta con un 
presupuesto de 750.000 
euros. La crisis de la co-
vid-19 hizo que se dobla-
ra el número de perso-
nas atendidas por los 
Servicios Sociales muni-
cipales. Esto se ha tradu-
cido en un significativo 
incremento de las ayu-
das destinadas a perso-
nas y familias en situa-
ción de vulnerabilidad. 

Así, por ejemplo, el 
Ayuntamiento ha desti-
nado este curso 80.000 
€ a complementar las 
becas de comedor es-
colar que otorga el Con-
sell Comarcal del Baix 
Llobregat. Además se 
han concedido este ini-
cio de curso ayudas para 
la adquisición de libros y 
material escolar para 
unos 650 escolares. Por 
último, también se han 
tomado medidas, a tra-
vés de la Oficina Local 
de Vivienda, para paliar 
el problema de la vivien-
da (pobreza energética, 
apoyo a personas afec-
tadas por procesos de 
desahucio y ayudas para 
el pago del alquiler): 
500.00 € en 2020 y 
753.930 € en lo que lle-
vamos de año.

Minimizar el 
impacto de la 
pandemia sobre 
el tejido empre-
sarial y el empleo, 
así como asegurar 
las necesidades 
básicas de la 
ciudadanía en 
situación de 
vulnerabilidad,  
ha sido y seguirá 
siendo el obje-
tivo número uno 
del equipo de 
gobierno durante 
este mandato

Desde éste ámbito se 
están evaluando las in-
fraestructuras básicas 
del municipio, y se ha 
empezado a trabajar 
para evitar la brecha di-
gital, especialmente en 
el mundo educativo. Una 
de las primeras acciones 
iniciadas ha sido el im-
pulso de un servicio de 
acompañamiento a la di-
gitalización de comer-
cios, autónomos y mi-
cropymes con el objeti-
vo de facilitar la adapta-
ción a las nuevas necesi-
dades de sus clientes y 
los nuevos hábitos de 

compra. Este proceso 
de transformación digi-
tal cuenta con la compli-
cidad de grandes espe-
cialistas y de la propia 
Unión Europea a través 
del programa “Intelligent 
Cities Challenge” (ICC), 
del que forman parte 100 
ciudades europeas, en-
tre ellas la candidatura 
formada por Castellde-
fels y Gavà, y desde de 
donde se trabaja para 
potenciar las tecnolo-
gías emergentes. Ade-
más, se ha optado a los 
fondos NextGeneration 
de la UE.

Bajo el concepto 
Castelldefels  
Digital se agru-
pan el conjunto 
de acciones que 
pueden fortale-
cer una estrate-
gia válida para 
atender a los re-
querimientos de 
los cambios de  
ciclo

Una ciudad digital, innovadora  
y conectada para ganar el futuro

Ayudas y bonificaciones

Ayudas directas a comerciantes, autónomos y pequeñas  
y medianas empresas. 

Bonificación del 75% de la tasa que pagan bares y restaurantes  
por la instalación de terrazas. 

Puesta en marcha del servicio jurídico y del Servicio de Eficiencia 
Energética de la Oficina Local de Vivienda para la promoción de  
la vivienda, la eficiencia energética y el acompañamiento en 
procesos de desahucio. 

Ayudas para libros y material escolar y complemento en las  
becas comedor. 

Ayudas al pago del alquiler.

Castelldefels Digital

Integración de todos los proyectos de transformación digital  
en el proyecto Castelldefels Digital 2030. 
Tecnificación de playas para incorporar elementos corpóreos que 
permitan megafonía y videovigilancia 24x7 de alta definición, una 
estrategia de sensórica y de 5G si conviene, y cualquier prestación 
ligada al concepto loT. 

Completar el tendido de fibra óptica en la ciudad. 

Migrar los canales de relación analógicos a digitales. 

Disponer de una red de Digital Signage (cartelería de información 
digital). 

Convertir Can Baixeres en edificio inteligente. 

Apoyo a la digitalización de comercios y pymes.

Reducir al máximo el impacto 
económico y social de la 
pandemia en la ciudadanía

Apoyo a la 
reactivación 
económica

1.204 
beneficiarios 

606.000 €

Subvenciones 
a pequeñas y 
medianas empresas 
y autónomos 
por la covid-19
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Apoyo social 
a escolares 
(curso 2021-
2022)
Compra de libros 
y de material 
escolar

Apoyo al 
pago del 
alquiler 
de vivienda
2021 
(hasta finales  
de septiembre)

2020

€

Ayudas al 
sector hotelero 
300.000 €

650 
niños y niñas 

250.000 €

€

Complemento  
a las becas 

comedor 
80.000 €

325 
beneficiarios 

753.930 €

€

500  
beneficiarios 

1.094.920 €



En el cas de la salut, s’ha 
posat en marxa el Pla 
Local de Salut de Caste-
lldefels 2021-2024, que 
ha de ser l’instrument 
de planificació sanitària 
que proposi i orienti ob-
jectius estratègics i ac-
cions concretes per a la 
millora de la salut de les 
persones. Paral·lela-
ment, ja s’han assentat 
les bases perquè el ter-
cer CAP de la ciutat si-
gui una realitat al més 
aviat possible en uns te-
rrenys cedits per l’Ajun-
tament.  

Salut, educació, habitatge són una 
tríada de drets per una vida digna,  
i l’Ajuntament està treballant per 
garantir-los
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RAMON JOSA

RAMON JOSA

La obra del colector será 
ejecutada por el Área 
Metropolitana de Barce-
lona (AMB) con financia-
ción de la Agencia Cata-
lana del Agua (ACA), y 
tendrá un coste de 7 mi-
llones de euros. Es un 
primer paso para la re-
construcción de las in-
fraestructuras hidráuli-
cas del municipio, que 
debe dotarse también 
de la estación de bom-
beo de la calle Aragón, 
estación que debe ase-
gurar que la red de plu-
viales pueda funcionar a 
pleno rendimiento en 
tiempos de lluvias. Ade-
más de reducir la posibi-

lidad de inundaciones 
en el municipio, estas in-
fraestructuras, larga-
mente revindicadas por 
el Ayuntamiento de Cas-
telldefels, deben servir 
para evitar el vertido de 
aguas residuales en el 
mar y en el espacio natu-
ral de la Olla del Rei. 
Otra actuación destaca-
da en este ámbito, tras 
el acuerdo alcanzado 
con el vecindario, será la 
urbanización del barrio 
de Bellamar, con la cons-
trucción de la red de co-
lectores pluviales y resi-
duales y, en una segunda 
fase, la renovación y am-
pliación de las aceras.

En el último trimestre 
del año deben 
empezar las obras de 
sustitución del 
colector interceptor 
de Castelldefels, que 
conduce las aguas 
residuales del 
municipio hasta la 
Estación Depuradora 
de Gavà-Viladecans

Infraestructuras 
para asegurar la 
calidad de vida y la 
sostenibilidad

Actuaciones previstas

Urbanización de Bellamar con un 
moderno sistema  de recogida de 
aguas pluviales y residuales  
(19,1 millones €, el 51,59% aportado 
por el Ayuntamiento). 

Renovación del colector interceptor  
de aguas residuales (7 millones €,  
por parte del ACA). 

Construcción de la Estación de 
Bombeo de la calle Aragón (5 millones 
€, por parte del ACA). 

Revisión, junto al AMB, de las 
infraestructuras del frente litoral. 

Rehabilitación de colectores.

Actuaciones en el espacio 
público actuales y futuras

Reforma de la av. Constitución para 
transformarla en un eje cívico que 
favorezca la movilidad sostenible  
y una rápida comunicación con los 
municipios del Delta 

Ejecución del segundo tramo de la av. 
Pineda y mejora de la conexión centro 
urbano-frente litoral. 

Pacificación de la C-31 para convertirla 
en una vía cívica que asegure la 
integración de los barrios del centro 
urbano con el frente litoral. 

Plan de mejora, conjuntamente con la 
Diputación, de vías forestales que 
mejoren las conexiones con Gavà y 
Begues. 

Rampa peatonal para unir el puente del 
Canal y la pista de skate y el 
aparcamiento central. 

Mejoras en el espacio público de 
centros escolares (Edumar, Garigot, 
Guinovart, Lluís Vives, Petit Món-Felisa 
Bastida y Sant Ferran) para favorecer 
una movilidad segura.

Cap a una ciutat 
més habitable

Continuar amb la transformació del 
Centre en illa de vianants. 

Reforma de l’avinguda dels Banys. 

Campanya CDF’Neta, tot respectant la 
naturalització d’espais urbans. 

Construcció del tercer CAP. 

Posada en marxa del Pla Local de Salut. 

Substitució de l’enllumenat tradicional 
per leds, més eficients energèticament. 

Pla d’Igualtat. 

Pla d’Igualtat LGTBI. 

Pla de Residus.

Estas obras, ya en mar-
cha, se enmarcan en la 
filosofía de favorecer la 
movilidad sostenible y 
segura. Supondrán la 
mejora de la conexión 
en autobús con el resto 
de municipios del Delta, 
además de un carril bici 
que empalmará con el 
de la avenida de la Pine-
da, cuyo proyecto de re-
forma de la segunda 
fase ya está siendo tra-
bajado.   
El Ayuntamiento también 
quiere que la autovía  
deje de ser una barrera y 

se integre en el entrama-
do urbano de la ciudad 
como un espacio de ca-
lidad. Con este objetivo, 
el gobierno municipal ha 
pedido al Área Metropo-
litana de Barcelona 
(AMB), que incorpore la 
pacificación de la auto-
vía a su paso por el mu-
nicipio dentro del Plan 
Director de Urbanismo 
(PDU). Estas y otras ac-
tuaciones previstas tie-
nen como objetivo me-
jorar la conexión entre el 
centro urbano y los ba-
rrios del frente litoral. 

Mientras tanto, y de la 
mano del AMB, se sigue 
adelante con una mejora 
integral del transporte 
público que podría traer 
la esperada segunda lí-
nea de bus urbano y la 
reestructuración de los 
nocturnos, que permita 
crear una nueva línea  
directa por la autovía. 
Por otro lado, el Ayunta-
miento ha llevado a 
cabo actuaciones en la 
vía pública para ofrecer 
accesos y aceras más 
seguros en los entornos 
escolares.

La transformación 
de la avenida 
Constitución  
de carretera a 
bulevar es el gran 
proyecto relativo 
a la movilidad  
del presente 
mandato

Mejora de las conexiones para favorecer 
la movilidad sostenible y segura
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Garantir els drets 
de les persones  
en una ciutat més 
habitable

A més del Castell, en 
aquest àmbit ja són una 
realitat les restauracions 
de l’Edifici de la Repúbli-
ca i de Can Roca de 
Baix, i aviat ho serà Can 
Gomar, així com la reha-
bilitació d’altres ele-
ments històrics, com la 
torre de Gabriel Folquer 
o la Creu de Terme. 
El govern municipal vol 
posar així en valor el pas-
sat col·lectiu sense per-
dre de vista que ens en-
frontem a una emergen-
cia climàtica. És per això 
que el Pla d’Acció per 
l’Energia Sostenible i el 
Clima vol incloure la mi-
rada mediambiental, tan 
necessària i urgent, en 
les actuacions de totes 

les àrees municipals.  
A més, es crea un grup 
de treball ciutadà, amb 
persones i entitats ex-
pertes en qüestions de 
sostenibilitat, per recollir 
propostes. 
L’objectiu del planeja-
ment del govern munici-
pal a llarg termini és es-
tablir eixos verds dins de 
la trama urbana. A més, 
hi ha la ferma voluntat 
de preservar l’Olla del 
Rei, potenciant-ne els 
valors naturals i prote-
gint la biodiversitat del 
territori. Aquesta inter-
venció, més l’ampliació 
del parc del Castell,  
serán dos estandarts  
de la preservació del 
medi natural.

La rehabilitació 
del Castell, que 
ha assolit un 
punt àlgid amb la 
posada en marxa 
de Piràtia, el 
Centre 
d’interpretació 
de la història de 
Castelldefels, és 
l’acció més 
destacada de 
l’estratègia de 
recuperació 
patrimonial de 
l’eix històric 
empresa per 
l’Ajuntament els 
darrers anys

Posem en valor el 
passat col·lectiu  
i l’entorn en què 
vivim

Castelldefels, passat i present

Posada en marxa de Piràtia, al Castell, el Centre d’Intepretació  
de la història de Castelldefels. 

Continuació de la restauració del Castell. 

Ampliació del parc metropolità del Castell incloent-hi els jardins 
intramurs. 

Restauració de les torres de guaita. 

Restauració de Can Gomar. 

Desplegament del projecte d’eixos cívics. 

Obertura de l’Espai Dunar. 

Plantació de nou arbrat als carrers i places i renaturalització 
d’espais urbans. 

I en l’àmbit educatiu, 
una de les fites ha estat 
el Pla local d’Educació, 
que té com a objectiu fi-
xar la política educativa 
municipal per als pro-
pers dotze anys, definint 
les línies estratègiques a 
treballar perquè Castell-
defels sigui un referent 
de ciutat educativa i in-
clusiva. 
També es treballa per 
garantir l’accés a l’habi-
tatge, mitjançant políti-
ques encaminades a 
l’adquisició de nou ha-
bitatge social i a la crea-

ció d’una bossa de vi-
vendes que puguin de-
dicar-se a lloguer social, 
i amb la compra de te-
rrenys on realitzar pro-
mocions d’habitatge so-
cial. D’altra banda, 
l’Ajuntament ja ha cedit 
a l’IMPSOL els terrenys 
del carrer Pietat perquè 

hi construeixi 72 habi-
tatges de lloguer de 
protecció oficial. També 
s’ha promogut que Cas-
telldefels hagi estat de-
clarada área amb mer-
cat d’habitatge tens, la 
qual cosa ha de perme-
tre una contenció en els 
preus dels lloguers.  

Ciutadania amb drets, 
també civils. Amb 
aquest objectiu s’ha 
aprovat el III Pla Local 
d’Igualtat de Gènere i el 
Pla LGTBI. Ciutadania 
amb drets en una ciutat 
més habitable, amb 
més carrils bici i més 
zones de vianants i amb 
un projecte destacable 
com ara la reforma de 
l’avinguda dels Banys; 
en una ciutat més neta, 
amb mesures ja en mar-

xa com ara l’aprovació 
del Pla de Residus, que 
ha de permetre reduir-
ne la generació, o les 
millores introduïdes en 
el servei de recollida de 
trastos vells i restes de 
poda, i futures, com la 
implantació del progra-
ma CDF’Neta; i més so-
tenible, amb la substitu-
ció progressiva dels en-
llumenats tradicionals 
per llums de tecnologia 
LED, més eficient.

ORIOL PAGÈS
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Continua el programa de 
trobades amb els veïnats

Canyars  
i Lluminetes 
acullen 
“L’alcaldessa 
als barris”

Empezará en enero el 
tramo que tenía que 
iniciar ahora

Una nueva 
comisión 
vela por el 
civismo

La constructora 
ralentiza las 
obras de la av. 
Constitución

Objetivo: minimizar las 
incidencias relacionadas  
con el ocio nocturno

La iniciativa “L’alcaldessa 
als barris” té l’objectiu 
d’apropar l’Ajuntament a la 
ciutadania i establir vies 
de diàleg per atendre les 
necessitats de cada veï-
nat. La darrera d’aquestes 
visites va tenir lloc al barri 
de Canyars, el 22 de se-
tembre.  
El 20 d’octubre serà a Llu-
minetes; i el 3 de novem-
bre, a Vista Alegre. Maria 
Miranda i altres edils del 
Govern municipal recullen 
de primera mà les impres-
sions del veïnat d’aquests 
barris.

Las obras de la avenida Constitución 
entre la avenida Pau Casals y la plaza 
Colom no estarán acabadas a finales 
de año, como estaba previsto. La em-
presa encargada de las obras ha anun-
ciado que pospone el inicio de estos 
trabajos hasta enero de 2022. En el 
trasfondo del retraso hay la petición de 
Dragados, adjudicataria del proyecto 
en Castelldefels, de un incremento del 
38% en relación al presupuesto inicial. 
Tanto Infraestructures.cat, la empresa 
pública que gestiona el proyecto, 
como la dirección de la obra conside-
ran que esta demanda es excesiva. 
Ante este desencuentro, el Ayunta-
miento exige a ambas partes que lle-
guen a un acuerdo tan pronto como 
sea posible para no perjudicar a la ciu-
dadanía de Castelldefels y que se res-
peten los plazos previstos. Mientras 
tanto, el consistorio reforzará los cie-
rres y la señalización del ámbito de 
obras para garantizar la seguridad de 
los peatones.

Vicepresidenta 
primera de l’AMB 
L’alcaldessa de Castell-
defels, Maria Miranda,  
ha estat escollida vice-
presidenta primera  
de l’Àrea Metropolitana 
de Barcelona (AMB). 
Miranda relleva en el 
càrrec Raquel Sánchez, 
exalcaldessa de Gavà  
i actual ministra.

Transversalidad 
Con la voluntad de en-
contrar objetivos comu-
nes con el fin de operar 
en intervenciones donde 
se vean reflejadas todas 
las miradas, la comisión 
está integrada por distin-
tas áreas municipales: 
Participación Ciudadana 
(Servicio de Intervención 
para la convivencia en el 
espacio público, Servi-
cio de Mediación Ciuda-
dana), Policía Local 
(Agentes Cívicos), Vía 
Pública y Medio Ambien-
te, Cultura y Juventud, 
Deportes, Igualdad, Ser-
vicios Sociales, Salud y 
Educación.

VIDEONOTÍCIA: 
“Alcaldessa als barris” 
castelldefelsTV.org
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Dar respuesta y soluciones a la problemática derivada del 
ocio nocturno en Castelldefels, principalmente en el espacio 
público de la ciudad. Con este fin, el 23 de septiembre se 
constituyó y presentó en el Ayuntamiento la Comisión de 
Ocio Nocturno, que nace con el objetivo de enfocar la com-
plejidad del ocio nocturno desde la transversalidad y generar 
actuaciones conjuntas que contribuyan a mejorar la proble-
mática del incivismo. Transversalmente, la comisión trabajará 
para mejorar la eficacia y eficiencia de las actuaciones rela-
cionadas con el ocio nocturno y generar actuaciones segu-
ras, saludables y alternativas al modelo actual. Se crearán dos 
grupos de trabajo específicos que se centrarán en dos líneas 
de actuación concretas: generar alternativas de ocio saluda-
ble, y generar espacios seguros y libres de violencias.

+INFO: elcastell.org

cogidos por sensores ópticos instala-
dos en los puntos de más afluencia de 
la playa. Este mecanismo de control 
de los aforos permite a la Policía Local 
mejorar el tiempo de respuesta ante 
posibles aglomeraciones, así como 
distribuir el personal auxiliar de ci-
vismo en aquellos accesos y momen-
tos críticos en relación a la afluencia 
de personas. 
Por sectores, la distribución de los ba-
ñistas es bastante uniforme entre los 
tres sectores que conforman los casi 
5 kilómetros de frente costero, de 
norte a sur, la Pineda, Lluminetes y 
Baixador, de forma que un día la más 
concurrida es una y al día siguiente, 
otra. Por este motivo se hacen públi-
cos los datos de nivel de ocupación, 
actualizados en el momento, en los si-
tios web del AMB y del Ayuntamiento 
de Castelldefels.

Del 15 de julio al 19 de septiembre  
han ido a la playa 463.730 personas

Agua de mar excelente 
en la playa para casi 
siete mil bañistas de 
media diaria

Alta afluencia de visitantes a las playas 
de Castelldefels, este verano, hasta 
casi siete mil personas de media dia-
ria y con una máxima afluencia de 
23.688 bañistas. Esta cifra récord se 
logró el domingo 18 de julio, según los 
datos recopilados en los accesos por 
la Comisión de Playas del Ayunta-
miento e integradas en la plataforma 
de visualización de datos en tiempo 
real Hatom. Esta herramienta tecnoló-
gica, desarrollada por la empresa de 
Castelldefels Tinkerers Lab, es em-
pleada por la Policía Local para moni-
torizar el tráfico de vehículos y las 
concentraciones de personas. Basado 
en tecnologías de inteligencia artifi-
cial, se nutre de los datos que recopila 
un sistema de control de aforo inteli-
gente que ya se implantó el 2020 en 
las playas. El sistema calcula el grado 
de ocupación a partir de los datos re-
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Salvamento  
y socorrismo 
El servicio auxiliar de ci-
vismo de la Policía Local 
se ha coordinado con el 
servicio de Salvamento y 
Socorrismo para dar 
cumplimiento a las me-
didas de prevención 
ante la covid-19, y tam-
bién en el respeto al me-
dio ambiente y a la con-
vivencia entre todos los 
usos públicos de la pla-
ya. Los esfuerzos de co-
municación del personal 
de salvamento se han 
concentrado en las ta-
reas de prevención en-
tre los bañistas, con 
8.500 acciones de pre-
vención. Este verano ha 
habido 1.404 asistencias 
sanitarias, 81 rescates, 
36 evacuaciones y se ha 
asistido a 43 personas 
perdidas en la playa.  
Del global de asisten-
cias, 1.080 han sido pica-
duras y 261, heridas.

Solicitudes 
En la OAC, en el Edificio 
de la República, de lunes 
a viernes de 9 a 11 h  
(tel. 93 665 11 50). 
En La Guaita, carretera 
de la Sentiu, 1, de lunes a 
viernes de 12 a 14 h (tel. 
93 635 25 75).  
Telemáticamente  
(acceso al trámite y a 
más información a través 
del código QR al pie).

El agua,  
‘excelente’ 
Del 1 de junio al 24 de 
septiembre, la Agencia 
Catalana del Agua 
efectúa controles 
analíticos en 255 zonas 
de baño litorales de la 
costa catalana. La playa 
de Castelldefels cuenta 
con cuatro de estos 
puntos de muestreo de 
la calidad del agua.  
Esta información es 
actualizada cada 
semana. Durante la 
temporada de baño 
2021, que terminó hace 
unos días, la calidad del 
agua de baño ha sido 
calificada como 
‘excelente’ en todos los 
puntos de control de la 
playa de Castelldefels.

El Ayuntamiento pone en marcha un nuevo proceso de selec-
ción de personal para la contratación de personas en situa-
ción de paro laboral, prioritariamente residentes en Castellde-
fels, mediante planes de empleo. La presentación de solicitudes 
es hasta al 29 de octubre. El proceso de selección servirá para 
crear una bolsa de trabajo para las nuevas contrataciones que 
se puedan producir durante el año 2022: auxiliares administra-
tivos/as, técnicos, de servicios; agentes cívicos, informadores, 
encuestadores; peones y personal de limpieza, jardinería y 
mantenimiento... Serán contrataciones durante un período mí-
nimo de 6 y máximo de 12 meses. Colaboran el AMB y la Dipu-
tación. En la actualidad la tasa de desempleo en la ciudad está 
en el 8,5%, por debajo de la comarcal, que es del 9,8%

El plazo de presentación de solicitudes 
finaliza el próximo 29 de octubre

Selección para crear una 
bolsa de trabajo para 
nuevas contrataciones

Nueva 
convocatoria 
municipal de 
planes de 
empleo 

+INFO:  
laguaita.org

L’alcaldessa, Maria Miranda, i el primer tinent 
d’alcaldia, Jordi Maresma, van reunir-se amb 
el veïnat del barri de Canyars



 

Homenatge institucional a les víctimes de la pandèmia 
i reconeixement al personal essencial

Castelldefels recorda  
les víctimes de la covid-19
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L'Ajuntament va organitzar 
el 8 d'octubre un acte en 
record de les víctimes de la 
covid-19 i de condol a les 
famílies. Celebrada al parc 
de la Muntanyeta, la 
cerimònia va reconèixer 
també la tasca de les 
persones, professionals  
i voluntàries, que han 
treballat i treballen a 
primera línia per contenir  
els efectes de la pandèmia

A primers d’octubre, les dades 
indicaven que 178 veïns i veïnes 
de Castelldefels han perdut la 
vida a causa de la covid-19 

La ciutat dedica un memorial  
als ciutadans i ciutadanes  
que han perdut la vida

L’homenatge institucional a les 
persones de Castelldefels que 
han perdut la vida en aquests 
mesos en què la pandèmia, 
com a altres punts del planeta, 
ha fet estralls (178 víctimes 
mortals confirmades a la ciu-
tat) es va celebrar el dia 8 d’oc-
tubre, al parc de la Muntanyeta. 
És en aquest espai verd on 
Castelldefels ha dedicat un 
memorial al record de les vícti-
mes, un margalló i un monòlit 
que es va descobrir en el marc 
de l’acte. 
L’homenatge es va fer extensiu 
també a les persones que han 
mort aquests mesos per altres 
motius, però que, per les res-
triccions de la pandèmia, no 
han pogut ser acomiadats pú-
blicament pels seus familiars. 
Un homenatge a les víctimes  
i de condol a les famílies que 
alhora va ser també un acte 
per agrair l’esforç de les perso-
nes que han treballat a primera 
línia.
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L’acte va començar amb un mi-
nut de silenci dedicat a totes les 
víctimes. Les paraules en record 
de l’empresari Fernando Pin-
tado, molt vinculat a la ciutat a 
través de la Unió Esportiva Vista 
Alegre, a càrrec de la seva filla, 
Nati, van simbolitzar el record a 
totes les víctimes de la societat 
civil. Pintado va ser la primera 
persona de Castelldefels que va 
morir a causa de la pandèmia, el 
18 de març de 2020.

Dol per totes  
les víctimes

 

L’alcaldessa de Castelldefels, Maria Mi-
randa, va agrair la presència a l’acte de les 
famílies de les víctimes, «que sempre se-
ran als nostres cors», i la tasca de tot el 
personal professional i voluntari dels ser-
veis essencials. L’alcaldessa va rememo-
rar la declaració de l’estat d’alarma, el 14 
de març de 2020, i va posar en valor 
«aquell moment d’incertesa en què, com 
a societat, vam assumir el repte de ser va-
lents davant de la pitjor emergència sani-
tària que hem patit els darrers cent anys».

«Vam assumir el repte  
de ser valents»

 

El primer tinent d’alcaldia i regidor d’Edu-
cació, Jordi Maresma, va traçar un record 
«a les persones que ja no ens acompan-
yen, que romandran per sempre en la 
nostra memòria col·lectiva». Maresma va 
subratllar «la determinació i la solidaritat 
de la nostra societat per no deixar ningú 
enrere». El tinent d’alcaldia va reconèixer 
«la professionalitat i dedicació dels ser-
veis essencials, així com la tasca de les 
persones voluntàries que han contribuït 
decisivament a véncer la pandèmia».

«Romandran per sempre  
a la nostra memòria»

 

El regidor de Protecció Civil, Xavier Ama-
te, va valorar l’esclat de la pandèmia com 
«un punt d’inflexió en la nostra manera de 
veure a la resta de persones, en la nostra 
manera de relacionar-nos i de concebre 
la vida». Les conseqüències de la malaltia 
«han estat devastadores, en molts casos 
irreparables», va dir Amate, qui va esbos-
sar una esperança perquè, tanmateix, ha 
sorgit «un sentiment de fraternitat, de co-
munitat i de pertinença com mai abans 
havíem vist».

«Ha sorgit un sentiment de 
fraternitat i comunitat»

VÍDEO: 
Acte institucional 
de record per les 
víctimes de la covid 
castelldefelsTV.org

Entre el personal essen-
cial que va rebre el reco-
neixement municipal es 
trobaven Carmen Pellicer, 
representant de Càritas; 
Lidia Zapata, voluntària de 
Creu Roja; Montse Maca-
nàs, treballadora de La 
Rosita Supermercat; Loli 
Jiménez Márquez, farma-
cèutica de Farmàcia Itar-
te; Macanás Franco, tre-
ballador de l’empresa mu-
nicipal de neteja SAC; Fe-
derico Olmedillas, treba-
llador de Jarfels; Ana Rosa 
Fernández, auxiliar de ge-
riatria de la residència Les 
Gavines; Susana Castillo, 
coordinadora dels Serveis 
Socials municipals; Xavier 
Casanovas, tècnic de Pro-
tecció Civil; Sonia Burgos, 
sanitaria del CASAP Can 
Bou; Salut Martí Delafuen-
te, administrativa del CAP 
El Castell; María José 

Moya, assistència SEM; 
Carolina Carbonell, Poli-
cia Local; Alejandro Martí-
nez, Mossos d’Esquadra; i 
Miguel García Rodríguez, 
oficial de la Policia Nacio-
nal. 
L’acte d’homenatge el va 
conduir l’actriu de Caste-
lldefels Roser Camí, i de 
la música en viu es va fer 
càrrec el jove pianista 
Néstor Díez, també veí de 
la ciutat, i va comptar 
amb la participació [foto 
superior] de Clàudia Soler 
i Joan Sánchez, consellers 
del Consell de la Infància 
de Castelldefels; de Mer-
cedes González, presi-
denta de l’Associació 
Gent Gran; de Miquel 
Urpí, vicepresident de 
l’Associació Rafael Casa-
nova; i de Goya Gutiérrez, 
escriptora, membre del 
grup de poesia Alga.

La societat civil, 
protagonista

FOTOS: ORIOL PAGÈS
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Comença el curs al Pla de  
Transició Escola-Treball 
 
L’alumnat del PFI-PTT Castelldefels ha 
començat el curs 2021-22 amb presencialitat 
a les aules, seguint les mesures de prevenció 
sanitària. Enguany, 62 joves del municipi 
d’entre 16 i 21 anys han iniciat la seva formació. 
El primer tinent d’alcaldia i regidor d’Edu-
cació, Jordi Maresma, els va donar la 
benvinguda. 

El rector de la 
Politècnica visita 
Castelldefels  
El rector de la UPC, Daniel 
Crespo, va participar el 29 de 
setembre en una reunió a 
l’Ajuntament de Castelldefels 
en el marc d’un seguit de visi-
tes a les ciutats que acullen un 
campus de la Politècnica. Re-
presentants del rectorat es van 
reunir amb el Govern munici-
pal, encapçalat per l’alcaldessa.

Noves dependències de l’Oficina 
d’Atenció Ciutadana  
 
Amb la finalitat de millorar el servei a la ciu-
tadania de Castelldefels, l’Oficina d’Atenció 
Ciutadana (OAC) s’ha traslladat a l’Edifici de 
la República, el nou equipament del carrer 
Arcadi Balaguer, al costat de l’Ajuntament. 
L’horari d’atenció és de dilluns a divendres, 
de 9 a 14 h. La previsió és tornar, tant aviat 
com sigui possible, a l’atenció presencial 
també a les tardes: serà els dimarts, dime-
cres i dijous, de 16 a 17 h 

Ofrena ciutadana amb motiu de  
la Diada Nacional de Catalunya  
 
Encara amb protocol de limitació d’afora-
ments i distància interpersonal, la Diada Na-
cional de Catalunya s’ha tornat a celebrar a 
Castelldefels. Aquest 11 de setembre pas-
sat, nombroses entitats van fer la seva 
ofrena floral al monument a La Senyera.

La Policia Local  
celebra el Patró 
 
El cos municipal i l’Ajunta-
ment van reconèixer la 
tasca dels seus agents, 
així com de la ciutadania, 
en la millora de la segure-
tat i la convivència al mu-
nicipi, en aquests darrers 
temps difícils a causa de 
la pandèmia. El 29 de se-
tembre, el centre Frede-
ric Mompou va acollir la 
celebració oficial del Pa-
tró de la Policia Local de 
Castelldefels. A les meda-
lles al mèrit policial i in-
sígnies pel compliment 
de 25 anys de servei es 
van unir reconeixements 
per la col·laboració en  
actuacions destacades 
de la ciutadania.

RAMON JOSA

RAMON JOSA

RAMON JOSA

d’ull

Tornem a gaudir de la cultura! 
 
Ja és en marxa la programació de tardor- 
hivern d’arts escèniques i música que impul-
sa l’Àrea municipal de Cultura. Entre els es-
pectacles que ja han passat per Castellde-
fels, hem gaudit de la música de Vivaldi i  
altres autors del barroc italià i de la dansa 
enèrgica i alliberadora de “Malsonantes”.

DEMANI CITA PRÈVIA: 
OFICINA D’ATENCIÓ  
CIUTADANA (OAC) 
citaprevia.castelldefels.org

FOTOGALERIA: 
PATRÓ DE LA POLICIA LOCAL 
flickr.com/ajcastelldefels

L’Associació de Donants  
de Sang fa vint anys 
 
Molt activa a Castelldefels, aquesta 
entitat ciutadana celebra el vintè 
aniversari de la seva creació. La de-
legació castelldefelenca dona su-
port i promou les crides que, cada 
poques setmanes, fa el Banc de 
Sang i Teixits, la darrera, el 28 de se-
tembre passat. L’entitat vetlla per 
mantenir el ritme de donacions, que 
continuen sent necessàries durant la 
pandèmia per a tractaments de càn-
cer, accidents, parts amb complica-
cions...

RAMON JOSA (ARXIU)

RAMON JOSA ORIOL PAGÈS ORIOL PAGÈS

RAMON JOSA
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Xavinyetes

#castelldefelsmagrada                       

Xavi Roca

@vespiba                                               349 ™ @xavier_b_s                                             94 ™ @jrmoleroyll                                            57 ™

Publica la teva foto amb l’etiqueta #castelldefelsmagrada 
Triarem les tres amb més ‘likes’ de cada mes, obra de perfils diferents

Segueix @ajuntamentdecastelldefels

Les fotos amb més ‘likes’

Amado Corral 

“El confinament, a la part alta de Bellamar, el vam 
passar molt bé, perquè a la muntanya hi ha una 
tranquil·litat brutal. Per fer la compra, cap proble-
ma, perquè ho tinc tot a mà, de manera que no 
vam estar tancats a casa tot el dia.”

Nine Molina Pardo 
57 anys

“Hemos estado muy desinformados. Me ha cos-
tado mucho decidirme a vacunarme, porque no 
tenía fe. Necesitaba más información y el gobierno 
no lo ha explicado bien. Finalmente me he vacu-
nado para evitar las secuelas, la covid persistente.”

Marina Chamorro 
29 anys

“El confinamiento no lo pasé mal, ya que no tengo 
problema por quedarme en casa; me lo tomé 
como un retiro espiritual. Sí que conozco a gente 
que lo ha pasado muy mal, a causa de la enferme-
dad, pero la mayor parte han salido de ella.”

Com ha viscut la pandèmia de covid-19?#castelldefelsmimporta “ “

FOTOS: RAMON JOSA

elcastell.org

Xalar és una paraula que s’utilitza al Delta de l’Ebre per expressar 
el fet de gaudir amb moltes ganes. I aquesta és l’experiència que 
vol transmetre Fran López als seus comensals. Els sabors de les 
terres de l’Ebre han estat la seva inspiració, i per això defensa el 
producte de proximitat. “Hi ha productes excel·lents: els arrossos 
i tots els peixos, els musclos, les ostres… Hi ha una gran tradició 
culinària i a partir d’aquí té sentit que es vagi fent una gastrono-
mia de proximitat amb tota aquesta riquesa. Però no som mags. 
Sense un bon producte no es fa un bon plat”. 
     Tot i el prestigi social que té actualmente la figura del xef, Fran 
López renega del divisme en la seva professió: “això és un treball 
d’equip. Potser soc jo qui està al capdavant però hi ha molta gent 
al costat i al darrere. Per tant, sense l’equipàs que tenim no acon-
seguiríem tots els èxits que hem recollit”.  
     Fa un any que Fran López va posar en marxa, juntament amb el 
propietari de l’hotel Donna, Jaume Santiveri, el restaurant Xalar, 
que té la intenció de procurar una experiència gastronòmica d’al-
çada a la clientela, tot i que sense la intencionalitat de buscar una 
nova estrella Michelin. “No ens hem de confondre. Volem que es 
mengi bé, que la gent estigui a gust. Som a primera línia de mar. 
Volem servir un bon peix, un bon arròs i que la gent xali en com-
panyia sense apujar el tiquet”. 
     Al xef el sorprèn que la temporada a Castelldefels “funciona du-
rant bona part de l’any. Té molt de futur perquè està molt a la 
vora de Barcelona i tenim l’aeroport al costat”. El xef assenyala, 
però, com un dels hàndicaps la manca d’aparcament. “L’Ajunta-
ment hauria de solucionar que la gent no estigui 30 minuts fent 
tombs per poder aparcar, perquè al final es frenarà l’afluència”.  
     López destaca l’elevada qualitat de la restauració a Castellde-
fels. “Hi ha restaurants molt bons. El microclima d’aquí fa que la 
gent vingui no només a menjar sinó a fer una estada i caminar 
pel passeig Marítim, que és molt maco”. El dies lliures, Fran Ló-
pez s’estima més menjar fora de casa. “Estem molt mal acostu-
mats. Al restaurant tenim moltes eines de què no disposem a 
casa. Tot i així, de tant a tant, sí, també cuino a casa”.

VÍDEO DE L’ENTREVISTA COMPLETA 
FAN CASTELLDEFELS: Fran López 
castelldefelsTV.org

“A la cuina no som mags: sense un  
bon producte no es fa un bon plat”

Fran López 
Xef amb dues estrelles Michelin

RAMON JOSA

Amb només 16 anys, Fran López, quarta 
generació de cuiners, estudia a l’Escola de 
Hoffman. Es trasllada després a París i es 
queda tres anys amb Alain Ducasse. Torna a 
Espanya, obre el restaurant Villa Retiro  
i amb només 25 anys obté la primera estrella 
Michelin. La segona arriba quan en té 32.  
Fa un any es va incoporar com a xef al 
restaurant Xalar, ubicat a l’hotel Donna,  
al passeig Marítim de Castelldefels
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Els contes de Patricia 
Highsmith, musicats

Amb o sense crims pel mig, Highs-
mith va demostrar que sabia com 
explorar la naturalesa humana, les 
petites crueltats quotidianes, a la 
llar, entre amics... una perversitat 
estranya, carregada d’ironia i un 
punt d’humor negre. Inès Macpher-
son i Pol Fuentes posen música als 
contes de la Highsmith, a la Xirgu, 
el dia 29. Dos dies abans, a la biblio-
teca, tertúlia literària: llegim “Ca-
rol”, amb motiu del centenari del 
naixement de l’autora. Recolliu el 
llibre i apunteu-vos-hi. 
 
Divendres 29 d’octubre. 20 h.  
Sala M. Xirgu. Espectacle gratuït.

24
Ombres i origami,  

a escena

Un nen es trasllada a una nova ciu-
tat, de paper, blanca i impecable. 
Allà hi coneix una nena experta en 
l’art de l’origami. Semblen molt dife-
rents. Un estel els portarà a viure 
una aventura en què junts, hauran 
d’unir els seus coneixements per 
ajudar-se mútuament. “Aventura en 
estel” ens ensenya que les diferèn-
cies no fan altra cosa que enriquir-
nos. Espectacle organitzat per la  
Regidoria de Pau i Solidaritat en 
col·laboració amb la Xarxa  
d’Espectacles Infantils i Juvenils. 
 
Diumenge 24 d’octubre. 18 h. Teatre 
Plaza. Espectacle gratuït, en el 
marc de les XXXII Jornades de Pau 
i Solidaritat

RESERVA D’ENTRADES 
GRATUÏTES: 
entrapolis.com

Fitness dirigit de 
qualitat contrastada 
El programa Les Mills arriba al 
complex esportiu municipal 
Can Roca, per a les persones 
abonades

Els abonats i abonades al CEM 
Can Roca tenen aquest curs la pos-
sibilitat de formar part d’un dels 
grups Les Mills, un sistema de 
renom mundial basat en classes 
col·lectives dirigides per personal 
entrenador format específicament. 
Per informar-se’n i reservar plaça 
cal utilitzar l’app Can Roca Fem 
Esport. S’ofereix l’opció d’integrar-
se a tres opcions: BodyPump, Body- 
Balance i AquaDynamic.

Open Night! Fira comercial a la pl. 
de l’Església, a partir de les 10 h, orga-
nitzada pel Gremi de Comerç de 
Castelldefels. I animació, desfilades...

“Castelldefels  
y el Garraf”, por 
Manolo Rivera

La gran festa del 
comerç local, el 23-O

Nacido en Écija y criado en Castelldefels, donde se ins-
taló con sus padres con tres años de edad, Manolo Ri-
vera es el artista en activo de mayor renombre de nuestra 
ciudad. “Al lado del mar, entre rocas y arena viví mi infan-
cia”, dice, “una naturaleza salvaje y limpia”. Rivera dedica 
su nueva exposición al macizo del Garraf, un “homenaje 
al lugar que ha inspirado toda mi obra artística”. Del 30 de 
octubre al 20 de noviembre, en la Sala M. Xirgu.

El boig Llobregat de 
Barretina Turner

Formada per músics de dilatada 
trajectòria, la banda que lidera 
Arturo Blasco presenta en primícia 
a la Sala Margarida Xirgu de Cas-
telldefels el seu darrer disc, “El boig 
Llobregat”. L’humor irreverent i 
reivindicatiu de Barretina Turner 
lliga un allioli potent i ric en aromes 
de blues, folk, jazz i rock. Una 
proposta que ‘retrata’ una comarca, 
la seva, la nostra, amb una 
personalitat tan acusada que, bé, 
ja ho diuen ells, és ben boja. 
 
Dissabte 23 d’octubre. 20 h.  
Sala Margarida Xirgu. Entrada  
general: 8 euros (hi ha descomp-
tes)

+INFO:  
castelldefelscultura.org

ENTRADES: 
entrapolis.com

+ INFO:  
castelldefelsfemesport.com

PROGRAMA D’ACTIVITATS:  
facebook.com/ 
GremideComerc 
deCastelldefels

RESERVA D’ENTRADES 
GRATUÏTES: 
entrapolis.com

ENTRADES: 
entrapolis.com

28
Hi ha vida després 

d’Estat Islàmic?

Com perdonar les persones que van 
ser manipulades per Isis? El docu-
mental del mes mostra com la dura 
realitat d’un grup de dones atrapa-
des pel seu passat fa que ens fem 
preguntes difícils. Dirigit per Alba 
Sotorra, que va tenir accés exclusiu 
al camp d’al-Roj, al nord-est de Sí-
ria, “The return. Life after Isis” do-
cumenta el patiment de dues dones 
occidentals demonitzades perquè 
van lliurar la seva vida a l’odi. Pro-
jecció i cinefòrum posterior amb 
membres de l’equip. 
 
Dijous 28 d’octubre. 19 h. Sala  
Margarida Xirgu. Activitat gratuïta

BIBLIOTECA RAMON  
FERNÀNDEZ JURADO 
PROGRAMA D’ACTIVITATS: 
bibliotecarfjcastelldefels.org

31
Castanyada, sense 

castanyes, i Halloween

La pandèmia impedeix el tradicio-
nal repartiment de castanyes, però 
vet aquí el retorn de la Castanyada. 
Amb activitats prèvies, el ds. 30, 
com l’hora del conte especial a la bi-
blioteca (12 h, inscripció prèvia), 
amb “Marrameu Castanyes”; el 
concert de Last Dissonance, Opus 
Pain i Gematria (Teatre Plaza, 18 
h); i la Nit Jove amb cinema de te-
rror, amb “Insidious” (també al 
Plaza, 21 h). El mateix 31, especta-
cle d’animació infantil a la pl. Neus 
Català (12 h), i projecció de “Tran-
silvània 3”, al Plaza (18 h). 
 
30 i 31 d’octubre. Reserva gratuïta 
d’entrades

CASTANYADA 2021 
PROGRAMA I RESERVA  
D’ENTRADES: 
castelldefelscultura.org

23
En memòria de les 

represaliades

La detenció i posterior execució 
d’un grup de joves, les ‘trece rosas’, 
al final de la Guerra Civil ha ins-
pirat el Joven Ballet Flamenco 
Danzarte, de l’associació cultural 
Sueño Andaluz de Castelldefels. 
L’espectacle, que beu de les essèn-
cies de la dansa flamenca, reflecteix 
la vida de la dona en aquella època 
difícil i reflexiona sobre els assoli-
ments aconseguits. El presenten, en 
dues sessions (a les 17 h i a les 20 
h), a l’escenari del Teatre Plaza. 
 
Dissabte 23 d’octubre. Dues ses-
sions: 17 i 20 h. Teatre Plaza. Entra-
des: a partir de 7,56 €

+INFO: 
teatreplaza.org

Sortim? elcastell.org18 Sortim?
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Dúo Arrabal,  
tango en estat pur

Gran exportadora agro-ramadera, 
l’Argentina del segle XIX va rebre 
gran quantitat d’immigrants. Al 
caliu d’aquella diversitat va néixer 
un nou moviment musical: el tango. 
El Dúo Arrabal, format pel tenor ar-
gentí Juan Carlos Blanco i el guita-
rrista Mario Bernaus, convidarà el 
públic de la Sala Margarida Xirgu a 
viatjar per la història del gènere, en 
un concert que il·luminarà la pura 
llum d’estrelles com la del gran Car-
los Gardel. 
 
Divendres 5 de novembre. 20 h. 
Sala Margarida Xirgu. Espectacle 
gratuït, en el marc del programa 
Viu el Parc!

19 elcastell.org

Amb la Castanyada a l’horitzó,  
el mes d’octubre bull d’activitats 
culturals. Triï i remeni: música, 
dansa, cinema, contes i tallers  
infantils, art i, també, esport. 
Cauen les fulles, amunt l’esperit!



Les Cases dels Infants 
reprenen els Serveis 
educatius per a 
infants i famílies

Resum del Ple municipal elcastell.org20 Propostes El Castell21

Les escoles bressol municipals reactiven de 
nou els Serveis educatius per a infants  
i famílies, després de la suspensió de les 
activitats a què va obligar la pandèmia 

Espai Nadó 
És un espai 
d’acompanya-
ment i suport per 
a famílies amb na-
dons durant el 
primer any de vida o famí-
lies en el tercer trimestre 
d’embaràs, on poder com-
partir experiències sobre la 
maternitat i/o paternitat, la 
criança i l’educació dels 
nostres fills i filles, amb 
l’acompanyament de dues 
professionals. 

Una sessió setmanal per a 12 fa-
mílies amb la col·laboració d’una 
infermera pediatra.

Serveis Educatius per a infants i famílies de l’Ajuntament de Castelldefels

La matrícula per als espais Nadó, 
Familiar, de Joc i l’Escoleta és oberta

El Ple de 
l’Ajuntament 
acorda

Aprovació de la sol·licitud 
d’adhesió a la Red española de 
ciudades por el clima 
Es porta a aprovació l’adhesió de l’Ajuntament de Cas-
telldefels a la Xarxa Espanyola de Ciutats pel Clima i, 
en conseqüència, es compromet a: a) Aprovar un Pla 
d’Actuació o Estratègia Local, que inclogui mesures en 
els àmbits d’energia, mobilitat, gestió de residus, edifi-
cació i planificació urbana, amb la finalitat d’establir 
les bases institucionals per a la progressiva reducció de 
la emissió de gasos d’efecte hivernacle en el municipi i 
l’adaptació als efectes de l’canvi climàtic. b) Complir 
amb les obligacions i exercir els drets establerts de les 
Normes de Funcionament i Organització de la Xarxa 
Espanyola de Ciutats pel Clima i, especialment, la 
d’abonar a la FEMP la quota de soci titular de la Xarxa 
en funció de nombre d’habitants (300 € enguany). 

S’aprova per unanimitat

Moció que presenta el grup  
municipal del Partit Popular per 
adaptar els carrers de Caste-
lldefels i fer-los accessibles a 
totes les persones amb mobili-
tat reduïda 
La moció proposa que des de l’Ajuntament s’avaluï l’es-
tat dels carrers i tots els punts no adaptats a les perso-
nes amb mobilitat reduïda; s’adeqüin tots aquests punts 
no adaptats, com ara les voreres o els semàfors, incloent 
senyals acústics i visuals per garantir la seguretat; i 
s’adaptin totes les obres amb elements tecnològics que 
permetin una mobilitat segura. 

S’aprova amb els vots a favor de PP i Cs, i l’abstenció de PSC, 
ERC, Movem-ECP, C’s JxCast i regidora no adscrita

Ple municipal:  
30 de setembre 2021

Aprovació del compte  
general de 2020   
Es tracta d’aprovar el compte general de 2020, in-
tegrat pels comptes de la pròpia corporació i de les 
seves societats mercantils (Jarfels, SA i SAC, SA). 

S’aprova amb els vots a favor de PSC, ERC, Movem-ECP, 
JxCast i regidora no adscrita, el vot en contra del PP i l’abs-
tenció de Cs

Pròrroga de l’acord del Ple de 
data 18/10/2018 punt 6è 
2018/10471 i suspensió dels 
processos d’estabilització, 
s’aplicarà allò que detemini 
la nova “Ley de medidas 
urgentes para la reducción 
de la temporalidad en el 
empleo público”  
Es tracta de suspendre cautelarment els proces-
sos selectius d’estabilització fins a l’aprovació de-
finitiva de la ‘Ley de medidas urgentes para la 
reducción de la temporalidad en el empleo pú-
blico’ (procedent del Real Decreto-ley 14/2021, de 
6 de juliol) i, en conseqüència, efectuar-se els pro-
cessos d’estabilització d’acord amb la nova regla-
mentació. Així mateix es prorroga l’acord de Ple 
de data 18 d’octubre de 2018 relatiu a l’aprovació 
de la reducció de jornada en 2,5 hores/setmana de 
mitjana en cadascuna de les modalitats de jor-
nada existents. 

S’aprova amb els vots a favor de PSC, ERC, Movem-ECP, 
JxCast i regidora no adscrita, el vot en contra del PP i 
l’abstenció de Cs 

Moció que presenta el 
grup municipal del Partit 
Popular per elaborar una 
estratègia contra la  
soledat no desitjada 
Es planteja que l’Ajuntament elabori una Es-
tratègia Municipal contra la soledat no de-
sitjada, amb criteri científic, per part de 
professionals del sector, amb assessorament 
d’experts i participació ciutadana, de col·lec-
tius implicats i de tots els grups municipals 
presents al consistori; també que s’elabori 
un pla d’actuacions possibles, que permeti 
una presentació i posada en marxa en el 
curt, mitjà i llarg termini amb metes avalua-
bles perquè puguin valorar periòdicament 
els resultats. Així mateix es proposa la crea-
ció d’una Taula de Seguiment de l’Estratègia 
contra la Soledat no desitjada, en la qual es-
tiguin representats els grups polítics, els 
veïns, la societat civil i professionals, amb 
l’objectiu d’avaluar resultats de les accions 
que es posin en marxa, en reunions que es 
convocaran amb una periodicitat adequada.  

S’aprova per unanimitat

Moció que presenta el 
grup municipal de Movem 
En Comú Podem-ECG per 
demanar l’aturada i revi-
sió del Pla de Ponent 
Entre altres qüestions, la moció sol·licita 
que l’Ajuntament de Castelldefels demani 
formalment a l’Ajuntament de Gavà que 
aturi el desenvolupament del Pla Urbanís-
tic de Ponent i estudiar totes les alternati-
ves i que demani nous estudis ambientals 
per valorar l’impacte ambiental d’aquest 
desenvolupament urbanístic. També re-
alitzar un estudi d’impacte ambiental, per 
part de l’Ajuntament de Castelldefels, per 
conèixer de primera mà les afectacions. 
També demana realitzar un estudi de mo-
bilitat, per part de l’Ajuntament de Caste-
lldefels, per valorar les afectacions de 
mobilitat que aquest desenvolupament ur-
banístic tindrà a Castelldefels i especial-
ment als veïns i veïnes del barri dels 
Canyars.  

S’aprova amb els vots a favor de PP, ERC, Movem i 
JxCast i l’abstenció de PSC, Cs i regidora no adscrita

ELS VÍDEOS  
ÍNTEGRES 
DELS PLENS MUNICIPALS

castelldefelsTV.org CASA DELS INFANTS 
CAN VINADER 
TEL. 93 665 15 74

CASA DELS INFANTS 
LA MUNTANYETA 
TEL. 93 665 80 73

CASA DELS INFANTS 
GRANVIA MAR 
TEL. 93 665 80 73

castelldefels.org/educacio

Aprovació inicial de la 
modificació del reglament 
específic d’usuaris del Complex 
Esportiu de Can Roca (CEM)  
Es tracta d’aprovar inicialment la modificació del 
Reglament Específic d’usuaris del Complex Esportiu 
Municipal (CEM) Can Roca i sotmetre’l a exposició 
pública i audiència als interessats durant 20 dies hàbils 
per a la presentació de reclamacions i/o suggeriments. 
En cas de no presentar-se’n cap s’entendrà definiti-
vament adoptat.  

S’aprova amb els vots a favor de PSC, ERC, Movem-ECP, C’s 
JxCast i regidora no adscrita i l’abstenció de PP i Cs

Espai Familiar 
Servei educatiu en què in-
fants de 0 a 3 anys poden ju-
gar i aprendre, en compan-
yia de la seva família i alhora 
amb altres infants i adults. 
Les famílies po-
den compartir 
l'experiència de la 
criança i educació 
dels seus fills i fi-
lles amb altres 
adults, amb el suport i 
acompanyament de dos 
professionals de l'educació. 

Dues sessions setmanals per a 14 
famílies amb infants de fins a 
tres anys d’edat.

Espai de Joc 
Un espai per a jugar prepa-
rat perquè els infants pu-
guin divertir-se, imaginar i 
explorar les seves capaci-
tats, compartit per infants i 
famílies, en el 
qual les criatures 
poden jugar lliu-
rement i sentir-se 
acompanyades, i 
les famílies po-
den observar el joc de les 
seves filles i fills. 

Grups oberts en horari de matí i 
de tarda. Els infants hi poden 
anar amb germans de fins a 6 
anys. No cal inscripció prèvia.

Espai Familiar 
L’Escoleta 
Per a infants de 2 
a 3 anys i les se-
ves famílies. És un 
servei educatiu 
on els infants po-
den jugar i aprendre en 
companyia de la seva famí-
lia i alhora d'altres infants i 
adults. És un grup estable 
en horari de matí. 

Tres sessions setmanals per a 14 
famílies amb infants de 2 a 3 
anys d’edat. Hi ha un temps en 
què els familiars marxen i els in-
fants es queden amb les educa-
dores.

ORIOL PAGÈS

Tot mantenint les mesures que pre-
veu el protocol sanitari vigent en 
cada moment, aquest mes s’han 
obert les inscripcions per a tots els 
serveis que ofereixen les Cases dels 
Infants com els grups de l’Espai 
Nadó, els Espais Familiars, l’Espai 
de Joc i l’Espai familiar l’Escoleta.  
La característica fonamental 
d’aquest servei és la presencialitat 
de mares i pares amb l’acompanya-
ment de les educadores. Per a Rosa 
Mestre, educadora de La Casa dels 
Infants de Can Vinader es tracta 
d’uns espais «molt necessaris sem-
pre, perquè són un lloc on les 
mares i els pares poden compartir 
aquesta experiència vital tant im-
portant com és la criança dels seus 
fills i filles. Aquest format grupal el 
que permet és un intercanvi de sa-
bers entre pares i mares, d’expe-
riències, del que en aquell moment 
estan vivint; nosaltres el que fem 
és reforçar tot això amb l’acom-
panyament, com a professionals 
que som en l’ambit de l’educació».  

L’aïllament social que ha provocat 
la pandèmia ha fet que moltes famí-
lies hagin viscut en solitari el pro-
cés de creixement dels seus nadons. 
Mestre entén que «els serveis que 
oferim a les famílies són més ne-
cessaris que mai, perquè la gent té 
necessitat de trobar-se, de com-
partir, d’estar els uns al costat dels 
altres, encara que sigui evident-
ment mantenint totes les precau-
cions que ens marca el temps que 
estem vivint». 
A més, aquest curs per primer cop 
s’oferiran dos grups de suport a la 
lactància materna, servei ofert amb 
les infermeres de pediatria. Hi 
haurà un grup a Can Vinader amb 
les professionals del CAP El Castell 
i un altre a Granvia Mar amb perso-
nal del CASAP Can Bou.  
El treball conjunt amb les profes-
sionals de Salut és una realitat a les 
Cases dels Infants des de 2007, i ara 
arriba aquesta nova proposta de su-
port a la lactància per a les famílies 
amb nadons molt petits.
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No al Pla de Ponent, 
tornem al carrer

La intolerable inseguridad de 
las noches de Castelldefels

Junts per un oci  
més segur i saludable

Avenida Constitución,  
un pozo sin fondo

Merecido homenaje a la  
ciudadanía frente  

a la pandemia

Crisi a l’Àrea d’Obres  
de l’Ajuntament

L’ampliació del port i de l’aeroport de Barcelona, 
l’abocador del Garraf, la draga de Port Ginesta o el 
Pla de Ponent no surten del no res.  La nostra co-
marca ha estat utilitzada com un territori de ser-
vitud de la capital del país. El Delta del Llobregat 
estarà amenaçat mentre no s’entengui que el Parc 
Agrari, que és l’horta de proximitat metropoli-
tana, és una peça fonamental en la lluita contra el 
canvi climàtic i per la salut i el benestar dels nos-
tres veïns i veïnes. El Parc Agrari és un espai de 
salut i benestar, no de barra lliure per a l’especu-
lació i les polítiques desenvolupistes com està 
passant a l’ARE Eixample Sud al Prat del Llobre-
gat, a Can Sellarès, o el Pla de Llevant de Vilade-
cans. O en forma de piscina d’onades al Canal 
Olímpic de Castelldefels si nosaltres no ho ha-
guéssim aturat. 
      Nosaltres defensem que Castelldefels no és 
una illa. Castelldefels forma part del sistema del-
taic i és indubtable que la urbanització del Pla de 
Ponent, amb un poblament previst de més 12.000 
persones, tindrà efectes al nostre municipi. Ens 
equivocarem si creiem que no. Demanar explica-
cions sobre projectes d’altres Administracions, 
que tenen el potencial d’afectar el nostre muni-
cipi, no és deslleialtat, és responsabilitat. I aquí, 
sempre hi serem. 
      I finalment, fa més de 20 anys que Esquerra 
fem costat a l’activisme de la Plataforma No al Pla 
de Ponent, Salvem el Calamot i la Riera de Can-
yars en la seva defensa del darrer corredor biolò-
gic entre el Garraf i la Mediterrània. I sempre ho 
hem fet des del suport, mai des del protagonisme 
o les sigles del partit.  Si més no, és la nostra ma-
nera d’entendre la feina i les lluites compartides, 
des del respecte a la transversalitat i l’acompan-
yament. Gràcies a la feina incansable que tants i 
tants veïns i veïnes han fet aquests darrers 20 
anys, des del compromís i sota el paraigües de la 
Plataforma, avui la lluita continua i  i hem de tor-
nar a sortir al carrer per dir No Al Pla de Ponent.

Una ciudad como Castelldefels, referente tu-
rístico de la comarca y caracterizada por el 
buen nivel de vida que siempre ha ofrecido a 
sus vecinos, no puede permitirse que semana 
tras semana desde hace ya meses, el nivel de 
inseguridad vaya en aumento.  
     Las quejas y denuncias de restauradores y 
vecinos son constantes, se han normalizado 
los botellones masivos sin ningún tipo de 
control. Los altercados han dejado de ser 
anecdóticos para convertirse en una norma 
en las noches de nuestra ciudad.  
     Los incidentes violentos que vienen produ-
ciéndose de forma ya habitual suponen una 
degradación y un riesgo para nuestros veci-
nos y visitantes. Es absolutamente necesario 
y urgente que se tomen medidas para solucio-
nar de una vez un tema tan importante como 
este.  
     Desde Ciutadans Castelldefels hace ya 
tiempo que venimos reclamando la instala-
ción de una subsede de la Policía Municipal 
en Avda de los Baños que acabe de una vez 
con la percepción de la falta de presencia po-
licial en la principal zona de ocio de nuestra 
ciudad.  
     Lamentablemente desde el Gobierno Mu-
nicipal, a día de hoy, no se ha tenido la capaci-
dad para encontrar solución alguna a dicha 
problemática y tampoco se han recogido las 
propuestas presentadas desde este Grupo 
Municipal.  
     Esperamos que la solución no tarde en lle-
gar. 

Aquests dies hem observat amb molta preocupació i cons-
ternació els darrers casos vandàlics que pateixen moltes 
viles arran del conegut fenomen del “botellot”. 
       Una pràctica malauradament estesa a qualsevol pobla-
ció, amb molts anys d’activitat i que ara arran de les res-
triccions sanitàries imposades per la Covid-19 ha fet més 
visible les conseqüències que comporta: violència, insegu-
retat als carrers, brutícia... Exemples com els apunyala-
ments viscuts durant les Festes de la Mercè a Barcelona o 
el més recent i proper que hem patit a la zona d’Avinguda 
dels Banys, amb l’apunyalament a un veí de Castelldefels, 
evidencia la manca de recursos que sofrim per intentar ta-
llar de soca-rel d’aquest greu afer. 
       Es tracta d’una realitat polièdrica i que, per tant, la reso-
lució i gestió d’aquest conflicte interpel·la a diferents àrees. 
Tanmateix, dintre de l’Ajuntament hem aconseguit impul-
sar la creació d’una comissió que ajudarà a minimitzar les 
incidències relacionades amb l’oci nocturn i que parteix de 
l’objectiu principal de millorar la seguretat i convivència 
ciutadana. 
       Considerem una bona notícia que des del Govern de la 
Generalitat ja s’estigui treballant per avançar els terminis 
de reobertura completa de l’oci nocturn, sempre i quan es 
vetllin unes mínimes mesures de seguretat i sanitàries. De 
ben segur contribuirà també a pal·liar els estralls que està 
causant aquest assumpte.  
       D’altra banda, considerem injusts tots aquells debats 
que motiven a criminalitzar el col·lectiu jove d’uns fets 
causats per persones incíviques i que no respecten els mí-
nims estàndards de convivència que tots hem acordat des 
d’un primer moment per poder conviure en pau i llibertat. 
       Des del grup municipal de Junts per Castelldefels exi-
gim una major dotació de recursos per part de l’Estat a fi 
d’evitar més situacions violentes als nostres carrers provi-
nents d’aquest fenomen, i reivindiquem un model d’oci més 
cívic i segur, respectuós i tolerant amb tothom, on no esti-
guis qüestionat per la teva condició de gènere, origen, reli-
giosa, ideològica o qualsevol altre circumstància social o 
personal. A tothom ens agrada gaudir de la festa i en bona 
companyia al costat de les persones que més estimem, però 
sota cap tipus de justificació s’ha de permetre i banalitzar 
aquest tipus de violència que cada cop observem amb ma-
jor notorietat a la via pública. 
       Seguirem treballant per cercar alternatives d’oci més 
saludables i espais segurs i lliures de violència. 

L’Àrea d’Obres està en crisi: la paralització de l’obra més 
important i costosa, la reforma de l’av. Constitució; les 
obres de Bellamar sense començar; paralitzat tot nou 
projecte; els serveis municipals escampats per diferents 
edificis, dificultant l’accés a la ciutadania i la coordinació 
als treballadors municipals; el servei de neteja i jardine-
ria amb greus problemes i moltes queixes per part de la 
ciutadania; i en aquest context, la destitució del Cap de 
l’Àrea ara fa 2 mesos i la posterior renúncia del regidor 
d’Obres (PSC), carregant de totes les seves funcions a la 
regidora d’Urbanisme (PSC) que ja en té moltes: afegint 
a obres i via pública, urbanisme, equipaments, la gestió 
del Castell, manteniment, promoció econòmica, foment 
de l’ocupació, hostaleria i turisme, evidentment, tantes 
responsabilitats, que difícilment una persona pot assu-
mir, com a mínim en bones condicions. 
      Necessitem algú que agafi el rumb d’aquest Ajunta-
ment, d’aquest desgovern, que situï el projecte de ciutat, 
que sàpiga quins són els projectes prioritaris i començar 
a resoldre els conflictes. Necessitem una alcaldessa que 
lideri, que es posi al capdavant de situacions greus com 
les que s’estan patint.  
      Per fer front a tots els reptes urbanístics i d’obres que 
té la ciutat, necessitem algú que ho pugui prioritzar i que 
s’hi pugui dedicar. L’Àrea d’Urbanisme, Obres, Via Pú-
blica, Llicències, Medi Ambient, Edificis i Serveis Muni-
cipals, com neteja i jardineria, necessita al seu capdavant 
el millor professional per a la ciutat, exigim un procés 
obert i transparent per poder comptar amb el millor per 
dirigir aquesta àrea, tan important per l’Ajuntament. 
      En el cas de l’avinguda Constitució, cal que les admi-
nistracions actuïn amb contundència per exigir a l’em-
presa, que ara reclama prop de 3 milions més d’euros, 
que reprengui la feina i que sigui sense sobrecost i si no 
actuar en conseqüència. A Castelldefels, només s’ha fet 
un tram i portem un any amb la plaça Colón aixecada. 
      Esperem que tot arribi a bon port. Des de Movem En 
Comú Podem, hem estès la mà al govern municipal per 
resoldre totes aquestes greus situacions que està patint 
la ciutat, i en la mateixa línia hem treballat i treballem 
molt per tal que la nova avinguda Constitució i el clave-
gueram de Bellamar siguin una realitat el més aviat pos-
sible.

@ERCastelldefels @CsCastelldefels @JuntsxCatDefels@manualcalde_ @PSCastelldefels @Movem_

El 8 de octubre de 2021 pasará a la historia como el 
día en el que Castelldefels rindió un merecido home-
naje al papel de la ciudadanía frente a la pandemia de 
la COVID-19. Un reconocimiento que, por responsa-
bilidad, había sido aplazado en distintas ocasiones, 
debido a las circunstancias de la emergencia sanita-
ria. 
      Desde el Grupo Socialista, de nuevo, queremos ha-
cer llegar nuestro cariño a aquellas personas a las que 
la pandemia les ha golpeado de cerca. Nuestro re-
cuerdo es para aquellos seres queridos que, por des-
gracia, nos han dejado en el último año y medio. 
Nuestro reconocimiento más sincero para familiares 
y amigos, presentes en el acto del Ayuntamiento. Así 
como nuestro deseo de recuperación para las perso-
nas que, en estos momentos, se encuentran luchando 
contra el virus. 
      En nuestra memoria quedarán para siempre las 
innumerables muestras de solidaridad y convivencia 
que ha protagonizado la ciudadanía. Servicios esen-
ciales, empresas, entidades, Gremios, han puesto sus 
recursos a disposición de las familias que más lo han 
necesitado. Por ello, desde el Grupo Socialista hace-
mos llegar nuestro homenaje a nuestros vecinos y ve-
cinas, por haber dado un paso al frente cuando Caste-
lldefels más lo ha necesitado. Liderando un Acuerdo 
de Ciudad por la recuperación económica y social, 
que ha sido imprescindible para orientar los más de 8 
millones € destinados a ayudas a la economía, fami-
lias vulnerables y garantizar el derecho a la vivienda. 
      Hoy, volvemos a mirar al futuro con esperanza. 
Más del 70% de la ciudadanía de Castelldefels dis-
pone de la pauta de vacunación completa. Son 47.642 
personas.  Una cifra que supera el 80% si nos fijamos 
en la población mayor de 16 años. Debemos seguir su-
mando esfuerzos, cumpliendo con las medidas de 
prevención, para dejar atrás la situación de pandemia 
en la que todavía nos encontramos. Castelldefels 
tiene mucha historia por escribir. Y seguiremos es-
cribiéndola juntos, juntas. Porque la recuperación de 
Castelldefels solo será completa si se produce en to-
dos los ámbitos y sin dejar a nadie atrás. Con las per-
sonas como protagonistas.

Desde hace casi dos años, venimos sufriendo unas 
obras innecesarias y que han supuesto el agrava-
miento de la crisis causada por el COVID-19.  
      No hay que olvidar que el gobierno municipal ha 
ido subiendo los impuestos consecutivamente y sin 
tener en cuenta la situación de familias y vecinos 
que lo están pasando mal. Y por si esto fuera poco, 
tenemos que ver como se invierten millones de eu-
ros en infraestructuras que no tocan.  
      Desde el PP, no podemos compartir el aumento  
de los impuestos en Castelldefels y tampoco las prio-
ridades de un gobierno municipal que, en tiempos de 
crisis muy especialmente, debería centrarse y poner 
el groso de los recursos en las personas y no en pro-
yectos que no mejoran la vida de los vecinos. Y no 
sólo eso, sino que perjudican gravemente al comer-
cio y servicios en general. No en vano, a lo largo de 
los meses, hemos visto como muchos de ellos han 
echado el cierre definitivamente. 
      Lejos de mejorar, la situación empeora por días. 
Tras un verano en el que las obras han estado para-
das, nos encontramos con que esta parálisis es inde-
finida. Con tramos en precario, con otros finalizados 
pero con deficiencias y con otros sin empezar… De 
hecho, ahora no sabemos ni cuándo, ni cómo, ni 
cuánto de una obra innecesaria. 
      No sabemos cuándo se retomaran los trabajos, no 
hay un calendario definido. No sabemos cómo se re-
alizarán, no está claro el escalado por tramos. Y no 
sabemos cuánto más nos va a costar definitivamente 
a los vecinos de Castelldefels. 
      Lo que en un principio se nos vendió como una 
obra de 6 millones de euros, en el fondo era de más 
de 8. Pero la cifra no para ahí. Discrepancias en la 
ejecución de la obra con el contratista podría elevar 
el coste total por encima de los 11 millones de euros. 
Una auténtica barbaridad! 
      ¿Una broma de mal gusto? Lo que sí sabemos es 
que la obra de la Avenida Constitución se ha conver-
tido en la construcción de un pozo sin fondo. 
      Desde el PP seguiremos defendiendo los intere-
ses de todos los vecinos y poniendo como principal 
prioridad a las personas.




